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در طول تمام این سال های طولانی ژیمناستیک همیشه 
یک رشته حاشیه نشین و گوشه گیر بوده که به تعداد انگشتان 
زندگی  به  که  رشته ای  نکرده.  کسب  موفقیتی  نیز  دست  یک 
نباتی و گلخانه ای عادت کرده بود اما اینچه درگاهی به واسطه 
شناخت از این رشته، مشکلات و چالش های آن را می شناخت 
و کوشید تا ژیمناستیک از این رخوت خارج شده و بدل به یک 
رشته سرزنده و پویا شود. اعزام تیم ملی ژیمناستیک به ایونت ها 
اینچه  اقدامات  بزرگترین  از  یکی  بین المللی  تورنمنت های  و 
درگاهی بوده. در دوران مدیریت قبلی اعزام های تیم ملی به 
نهایتاً 2 رویداد در سال آن هم با حداقل نفرات و گاه یک تیم 
ناقص 2 نفره محدود می شد اما اینچه درگاهی با درک درست 
از اینکه یکی از ابزار پیشرفت ورزشکاران حضور در تورنمنت های 
بین المللی است، تیم ژیمناستیک را به رویدادهای متعددی 
از قهرمانی آسیا گرفته تا مسابقات متوالی جام جهانی اعزام 
نوبرانه ای کسب  و  اعزام ها مدال های جذاب  و در همین  کرد 
شد که تا پیش از آن برای ژیمناستیک ایران حتی در رویا هم 
ممکن نبود. در دو سال و نیم گذشته فدراسیون ژیمناستیک 
موفق به کسب ۹ مدال در مسابقات قهرمانی آسیا شده است. 
این درحالی است که کل مدال های کسب شده در مسابقات 
مدال   11 کشور  ژیمناستیک  ساله   ۹۰ تاریخ  در  آسیا  قهرمانی 
بوده. کسب نخستین مدال جام جهانی توسط عبدالله جامعی، 
نخستین نقره آسیا توسط سعیدرضا کیخا و دو نقره جام جهانی 
از جمله مهم ترین و باارزش ترین مدال های کسب شده بوده اند. 

اعزام به رقابت های گزینشی المپیک دیگر برنامه فدراسیون 
بود که در تمام این سال ها و دوره مدیریت قبلی سابقه نداشت. 
ریاست  دوره  در  بار  دو  تنها  این  از  پیش  ایران  ژیمناست های 
محتشمی به رقابت های کسب سهمیه اعزام شده بودند که البته 
توفیقی نداشتند اما در این دوره، ژیمناست ها تقریباً در تمامی 
کسب  با  البته  و  داشته اند  حضور  گزینشی  سریالی  مسابقات 
نتایج خیره کننده در یکقدمی کسب نخستین سهمیه المپیک 
کننده ژیمناستیک  قرار دارند. موفقیت هایی که جهش خیره 
ایران در رنکینگ جهانی را سبب شد. در سال 2۰16 ایران فاقد 
رنکینگ در فدراسیون جهانی بود و در سال 2۰1۷ فدراسیون 
ژیمناستیک در رنکینگ 68 جهان قرار گرفت و در سال 2۰18 
فعالیت های  و  جایگاه  ارتقای  و  مختلف  عناوین  دلیل  به 
بین المللی با 18 پله ارتقا به جایگاه 5۰ ام فدراسیون جهانی 
منظم  کم  و  بیش  برگزاری  کردیم.  پیدا  دست  ژیمناستیک 
رقابت های قهرمانی کشور و لیگ باشگاهی در کلیه شاخه های 
ژیمناستیک که پیش از این تعطیل شده و یا قطره چکانی برگزار 
می شد، راه اندازی شاخه ژیمناستیک همگانی با حضور پروفسور 
آراکی از کشور ژاپن و برگزاری مسابقات همگانی، انتخاب ایران 
در  رأی  حق  دو  با   )majority( مژوریتی  کشورهای  عنوان  به 
فدراسیون جهانی ژیمناستیک، تغییر زون ایران از غرب آسیا 
به آسیای مرکزی و تقدیرنامه های متعدد فدراسیون جهانی در 
تمجید موفقیت های ژیمناستیک ایران از جمله دیگر اقدامات 

فدراسیون اینچه درگاهی بوده است.

ژیمناســتیک زنان با توجه به بحث حجاب در ســال های 
بعــد از انقــلاب هیــچ توفیــق و فعالیــت خاصی نداشــته. در 
حالی کــه پیــش از انقــلاب در ژیمناســتیک زنــان نماینــده در 
المپیک داشته ایم اما بعد از انقلاب هیچ قدمی در این حوزه 
برداشــته نشده و این شاخه در فدراســیون ژیمناستیک تقریباً 
تعطیــل بود. اینچه درگاهی با توجه به فعالیت در این رشــته 
غــم تلخ محدودیت هــا و محرومیت ها را چشــیده و از همین 
رو بســیار تــلاش کرد تــا در این حــوزه زنان ژیمناســت بتوانند 
از پیله بســته خارج شــوند. تلاش هایی که بالاخره نتیجه داد. 
پس از ماه ها پیگیری فدراسیون ژیمناستیک ایران و مکاتبات 
و رایزنی های فراوان با فدراسیون جهانی ژیمناستیک، شرایط 
برای حضــور زنان ایران در مســابقات بین المللی آکروباتیک 
ژیمناســتیک مهیــا شــد و فدراســیون جهانی ژیمناســتیک در 
نامه ای به فدراســیون ژیمناستیک ایران رسماً این موضوع را 

تأیید کرد.
زنــان ایــران از ایــن پــس می تواننــد بــا لبــاس مطابق با 
آکروباتیــک  بین المللــی  رقابت هــای  در  اســلامی  شــئونات 
ژیمناســتیک شرکت کنند که این اتفاق، موفقیتی بزرگ برای 

ژیمناستیک ایران محسوب می شود.
در ســال های اخیــر مجوز حضور زنان محجبــه ایرانی در 
رشــته های مختلفــی همچون بســکتبال و وزنه بــرداری گرفته 
شده بود اما قطعاً صدور این مجوز از سوی فدراسیون جهانی 
ژیمناســتیک با توجه به نوع فعالیت ورزشکاران در این رشته 

بی تردید کار بسیار دشوارتری محسوب می شود.
اگرچــه ژیمناســتیک آکروباتیک شــامل 4 وســیله اصلی 
نمی شــود و بیشــتر یــادآور حرکات نمایشــی بــرای مخاطبان 
عمومــی ورزش اســت امــا حضــور زنــان ایــران در میادیــن 
بین المللــی ایــن رشــته یــک اتفــاق بــزرگ و مثبت به شــمار 

می رود که آرزوی دیرینه زنان ایرانی را برآورده می کند.
در کنــار ایــن اتفــاق بــزرگ، تشــکیل رســمی تیم هــای 
پایــه دختــران نیــز انجــام شــد تــا افق روشــن تری پیــش روی 
ژیمناســتیک زنان قرار بگیــرد. همچنین بزرگترین جشــنواره 
ژیمناســتیک برای همه زنان در رامســر پاییز ســال گذشــته با 
حضور 13۰۰ ورزشــکار در قالب 51 تیم از سراســر کشور برگزار 

شد.
مجموعه این فعالیت ها و البته دســتاوردها ما را مجاب 
می کنــد که بــه ژیمناســتیک بــا مدیریــت زنانــه نمــره قبولی 
بدهیــم حتــی اگــر به تعبیــر حاجــی یزدانی خــرم، رئیس زن 

فدراسیون نتواند در تمرینات ملی پوشان حضور پیدا کند!

مجوز حجاب هم اندازه طلای المپیک می ارزد

در ۴0 ســال اخیر هیچ ورزشکاری در رشته ژیمناستیک زنان از ایران در مسابقات 

بین المللی شــرکت نکرده و دلیل اصلی آن هم نوع پوشــش بوده است. از زمانی که 

من به فدراســیون آمدم یکــی از برنامه های اصلی ام رقم زدن این اتفاق بود. از ســال 

97 که با خانم »نلی کین« نایب رئیس فدراسیون جهانی جلسه داشتم و در این باره 

رایزنی کردم، پروسه تأیید لباس محجبه زنان آغاز شد. 

ســعی کردم به طور کامل شــرایط را درباره زنان مســلمان توضیــح بدهم و بعد 

از آن قرار شــد ضوابط فدراســیون جهانی طوری تغییر کند که این مجوز صادر شود. 

آذرماه ســال 97 هم خانم کین به ایران ســفر کرد و از نزدیک شــور و اشتیاق دختران 

ژیمناســت ایرانی را دیــد. ملاقات هایی هم بــا مســئولان وزارت ورزش و کمیته ملی 
المپیک داشت.

در مذاکراتــی کــه انجــام دادیــم، مجــوز حضــور زنــان محجبــه در 3 وســیله 

ژیمناســتیک را گرفتیم اما روی پارالل کمی بحث وجود دارد و فعلًا امکانش نیست. 

به خاطر اینکه هر ورزشــکار باید امکان حضور در هر ۴ وسیله را داشته باشد، به همین 

خاطر فعلًا در ژیمناســتیک هنری امکان حضور زنــان محجبه وجود ندارد. به همین 

خاطر به ســراغ آکروژیم رفتیم و در نهایت توفیق بزرگی حاصل شــد. آخرین رایزنی 

مــا در مســکو بود کــه موافقت مســئولان فدراســیون جهانــی را گرفتیــم. آنها اعلام 

کردند با هر پوششی که ایران تأیید کند، می تواند در مسابقات بین المللی آکروباتیک 

ژیمناستیک حاضر باشــد. آنطور که برخی از اهالی ژیمناستیک گفتند ارزش این کار 

به اندازه یک طلای المپیک بود.

طبق صحبتی که داشــتیم، فقط فدراســیون جهانی اعلام کــرده نیم نمره در هر 

مســابقه به خاطر نوع پوشش زنان ما جریمه می شوند. در شرایط فعلی این نیم نمره 
برای ما مهم نیست. 

در آینــده که بیشــتر حضــور زنــان محجبه در مســابقات جــا بیفتــد، می توانیم 

ماجرای این جریمه نیم نمره ای را هم حل کنیم. با توجه به اینکه فعلًا ایران در بخش 

زنان اول راه اســت و به دنبال قهرمانی نیســت، نباید به این نیــم نمره جریمه توجه 
کنیم.

سعی می کنیم در آینده در بخش های دیگر ژیمناستیک هم بتوانیم این مجوز را 

بگیریم. در ابتدای راه قرار داریم و باید به فکر پیشرفت ژیمناستیک زنان باشیم. این 

اتفاق قطعاً انگیزه زیادی را بین ورزشکاران این رشته به وجود می آورد.

زهرا اینچه درگاهی 

 رئیس فدراسیون ژیمناستیک

درگاهی در سیاهچاله حاشیه ها
نخســتین اقــدام مدیریتی اینچه درگاهی، چابک ســازی بدنه اداری 
فدراسیون بود. تصمیمی جسورانه اما پر سر و صدا که حواشی فراوانی را 
برای او در ابتدای راه به همراه داشت. رئیس فدراسیون بعد از استقرار با 
نگاه کوچک ســازی تشــکیلات عریض و طویل فدراسیون قرارداد نزدیک 
2۰ نفــر از کارمنــدان را تمدیــد نکرد چه آنکه اعتقاد داشــت فدراســیونی 
کوچک با بودجه محدود نیاز به این همه کارمند و این تشکیلات عریض 
و طویــل اداری نــدارد. کارمندانــی که بنا بر ادعــای او گاه در هفته یک روز 
هــم بــه فدراســیون نمی آمدنــد و البتــه حقــوق و مزایای مکفــی در قبال 
ســر زدن گاه و بیــگاه به فدراســیون دریافــت می کردند! اتفاقی که بســیار 
خبرســاز شد و تا مدت ها برای فدراسیون حاشیه درست کرد اما عملکرد 
فدراســیون در 3 ســال اخیر با تعــداد نفرات کمتر نشــان داد که تصمیم 

اینچه درگاهی چندان بیراه هم نبوده.
او همچنیــن بــرای بهینــه ســازی تشــکیلات فدراســیون از رؤســای 
کــرد.  اســتفاده  هیأت هــای متخصــص در رأس کمیته هــای تخصصــی 
رویکــردی که علاوه بر صرفه جویی در هزینه ها، ســبب شــد تا کمیته های 

پرشمار فدراسیون با افراد متخصص و کارشناس اداره شود.
بــا این وجود بزرگترین حاشــیه و چالش رئیس فدراســیون با وزارت 
ورزش و جوانان و بطور مشخص ژاله فرامرزیان معاونت توسعه مدیریت 
و منابع بود. شــائبه تخلف دبیر و خزانه دار فدراســیون ژیمناستیک سبب 
شــد تا وزارت ورزش و جوانان برای برکنــاری این دو عضو بدنه مدیریتی 
فدراســیون پافشــاری کند و با توجه به اینکه این تخلف اثبات نشــده بود، 
اینچه درگاهی از این دســتور ســر باز زد و آن را اجرا نکرد. آنچه سبب شد 
تــا ژاله فرامرزیان در یک تصمیم مناقشــه برانگیز بودجه این فدراســیون 
را قطــع کنــد. آن هم در شــرایطی که تیم ملی ژیمناســتیک برای کســب 
سهمیه المپیک اعزام های متعدد و البته پرهزینه ای را در برنامه داشت.
برخی هــا این رفتــار عجیب را بــه تمایل معاونت توســعه مدیریت 
و منابــع وزارت ورزش و جوانــان برای ریاســت در این فدراســیون مرتبط 
می دانند. مسیری که پیش از فرامرزیان برخی دیگر از معاونان و مدیران 
وزارت ورزش نظیر غلامرضا شعبانی بهار، افشین ملایی، محمدشروین 
اســبقیان، مازیار ناظمــی و... طی کرده اند و گفته می شــود فرامرزیان نیز 
بــا توجه به ســال پایانــی فعالیت دولت بی میل نیســت که بــا حضور در 
ریاســت یک فدراســیون ورزشــی ایــن مســیر را طی کنــد. مناقشــه اینچه 
درگاهــی بــا وزارت ورزش اگرچــه طولانی و فرسایشــی شــد اما ســرانجام 
خانم رئیس عرصه را خالی نکرد و ماند تا از این حاشیه بزرگ عبور کند. 

چالشی که البته در روند فدراسیون تأثیر منفی هم گذاشت.

از اعزام های 
پرشمار تا 
مدال های نوبرانه

یمناست  زنان ژ
بین المللی 
می شوند


